

Değerli Bilim İnsanları,

Kudüs, yüzyıllar boyunca bir şehir olmanın ötesinde farklı medeniyetlerin, dinlerin ve kültürlerin izlerini taşıyan çok yönlü bir hafıza mekânı olmuştur. Bu kutsal şehir, vakıflar, medreseler, dinî yapılar, tekkeler, türbeler, arşivler ve mezarlıklar aracılığıyla kolektif belleğin taşıyıcısı hâline gelmiştir. Hz. Ömer döneminde İslam'la buluşan Kudüs, Selahaddin Eyyubi'nin Haçlı işgaline son vermesiyle İslam dünyasında yeniden öne çıkmıştır. Kanûnî Sultan Süleyman'ın surları inşa ettirmesi ve Haseki Hürrem Sultan'ın vakıf eserleriyle şehre kattığı sosyal kimlik tarih boyunca Osmanlı mirasının simgesi olmuştur. İmam Gazzalî'den İbn Kudâme, Molla Gürânî'den Ebussuûd Efendi'ye, Şemseddin Remlî'den Abdülganî Nablusî'ye kadar pek çok âlimin ilmî faaliyetleri Kudüs'ün kültürel dokusunu güçlendirmiştir.

Modern dönemde ise şehrin hafızası, sivil toplum kuruluşları, kültür merkezleri, araştırma enstitüleri ve direniş hareketleri aracılığıyla canlılığını korumaya devam etmektedir. Şeyh İzzeddin el-Kassam, Abdülkadir el-Hüseynî gibi direniş liderleri; Mahmud Derviş ve Fadva Tukan gibi şairler; Edward Said, Halil es-Sekakinî, Fehmi el-Ensarî gibi düşünce ve eğitim öncüleri, Kudüs'ün belleğinde modern hafızanın simge isimleri olarak yer almıştır. Bugün de Gazze, Batı Şeria ve Filistin'in farklı bölgelerinde süren direniş; Kudüs'ün Şeyh Cerrah Mahallesi'nde evlerinden çıkarılmak istenen ailelerin kararlı mücadelesi; kadın aktivistlerin sahadaki katkıları dünyanın dört bir yanından yükselen uluslararası dayanışma ağlarıyla birleşerek şehrin kimliğini diri tutmakta ve mücadele mirasını geleceğe taşımaktadır.

İki yıldır Gazze'de devam eden ve bir an önce son bulmasını dilediğimiz soykırımın gölgesinde, beşinci kez gerçekleştirilecek olan Uluslararası Kudüs Sempozyumu, Kudüs'ün Hafızası: Öncü İsimler, Vakıflar ve Kurumlar temasıyla düzenlenecektir. Sempozyum bu tema ile Kudüs ve civarının geçmişten günümüze kimliğini şekillendiren şahsiyetleri ve kurumları çok yönlü bir bakışla incelemeyi hedeflemektedir.

Siz değerli bilim insanlarımızı Filistin, Kudüs, Batı Şeria ve Gazze eksenindeki ilmî çalışmalarınızı ve tecrübelerinizi bizimle paylaşmaya davet ediyoruz.

Gayret bizden, muvaffakiyet Yüce Rabbimizdendir.

Sempozyum Düzenleme Kurulu

ANKARA, 2025

Sempozyum Alt Başlıkları

- Hafızayı Taşıyan Kurumlar: Vakıflar, Medreseler ve Dinî Yapılar
- Modern Dönemde Hafıza: Çağdaş Müesseseler
- Mekân ve Hafıza: Şehir, Mimari ve Toplumsal Bellek
- Kudüs'ün Direnişçileri: Sessiz Kahramanlar ve Görünmeyen Aktörler
- Kudüs'ün Kültürel ve Yazılı Hafızası: Arşivler, Edebiyat ve Medya

- Filistin'in Hafızasında Uluslararası Boyut: Diplomasi, Politika ve Dayanışma
- Filistin'e Dair Kavramların Yeniden Tanımlanması: İşgal, Toprak, Kimlik

Sempozyumun bu alt başlıkları yukarıda sıralanan konularla sınırlı olmayıp tema ile ilgili diğer çalışmalarla da katkı sunulabilir.

Sempozyuma Katılım Şartları

- Özetler sempozyumun resmî sitesinde yer alan şablona uygun olarak hazırlanacaktır.
- Şablona uygun gönderilmeyen özetler dikkate alınmayacaktır.
- Bildiri özetleri Türkçe-İngilizce, Arapça-İngilizce dillerinde yazılacaktır.
- Bildiri özetleri ve tam metinler çift-kör hakemlik sürecinden geçirilecektir.
- Özet kitapçığı sempozyum öncesi yayınlanacaktır.
- Hakemlik sürecinden geçen tam metinler uluslararası yayınevinden kitap bölümü olarak basılacaktır.
- Ankara dışından gelen katılımcıların konaklamaları karşılanacaktır.

Önemli Tarihler

- Sempozyum İlan Tarihi: 11 Kasım 2025
- Özet Gönderim Son Tarihi: 31 Aralık 2025
- Kabul Edilen Bildirilerin İlanı: 20 Ocak 2026
- Tam Metin Gönderim Son Tarihi: 31 Mart 2026
- Sempozyum Tarihi: 17-18 Nisan 2026

İletişim

- Başvuru ve bilgi için: kuduscalismalari@hbv.edu.tr

Paydaş Kurumlar

HBV Üniversitesi İlahiyat Fakültesi

HBV Üniversitesi İslam Araştırmaları Uygulama ve Araştırma Merkezi (İSLARA)

Vakıflar Genel Müdürlüğü

Uluslararası Filistin Dayanışma Birliği (UFİDAB)

Dear Scholars,

Jerusalem, for centuries, has been more than just a city; it has been a multifaceted memory space, bearing the traces of different civilizations, religions, and cultures. This holy city has become the carrier of the collective memory through its endowments (waqfs), madrasas (Islamic schools), religious structures, dervish lodges (tekkes), tombs, archives, and cemeteries. Jerusalem, which embraced Islam during the reign of Caliph Omar, regained prominence in the Islamic world after Saladin Ayyubi ended the Crusader occupation. The construction of the city walls by Sultan Suleiman the Magnificent and the social identity added to the city by Hürrem Sultan's endowment works have historically been the symbol of the Ottoman legacy. The scholarly activities of many scholars, from Imam Ghazali to Ibn Qudame, from Molla Gurani to Ebussuud Efendi, from Shams al-Din Ramli to Abdulgani Nablusi, have strengthened the cultural fabric of Jerusalem.

In the modern era, the city's memory continues to maintain its vitality through non-governmental organizations, cultural centers, research institutes and resistance movements. Resistance leaders such as Sheikh Izzeddin al-Qassam and Abdulkadir al-Husayni; poets such as Mahmoud Darwish and Fadva Tuqan; intellectual and educational pioneers such as Edward Said, Khalil al-Sekakinî, and Fahmi al-Ansari have taken their place in the memory of Jerusalem as symbolic names of modern memory. Today, the ongoing resistance in Gaza, the West Bank, and various parts of Palestine; the resolute struggle of families facing eviction in the Sheikh Jarrah neighborhood of Jerusalem; and the contributions of women activists on the ground, combined with international solidarity networks emerging from around the world, keep the city's identity alive and carry the legacy of struggle into the future.

In the shadow of the genocide that has been going on in Gaza for the past two years and that we hope will end as soon as possible, the International Jerusalem Symposium, which will be held for the fifth time, will be organized with the theme of *The Memory of Jerusalem: Leading Names, Foundations and Institutions*. With this theme, the symposium aims to examine the personalities and institutions that have shaped the identity of Jerusalem and its environs, from the past to the present, through a multi-dimensional perspective.

We invite you, our valuable scholars, to share your scholarly work and experiences concerning Palestine, Jerusalem, the West Bank, and Gaza with us.

The effort is ours; the success is from our Almighty Lord.

The Symposium Organizing Committee

ANKARA, 2025

Symposium Subheadings

- Institutions Carrying Memory: Endowments (*Waqfs*), Madrasas, and Religious Structures
- Memory in the Modern Era: Contemporary Institutions
- Space and Memory: City, Architecture and Social Memory
- Jerusalem's Resisters: Silent Heroes and Invisible Actors
- Jerusalem's Cultural and Written Memory: Archives, Literature, and Media
- The International Dimension in Palestine's Memory: Diplomacy, Politics, and Solidarity
- Redefining Concepts Related to Palestine: Occupation, Land, Identity

The symposium's sub-headings are not limited to the topics listed above, and contributions may also be submitted with other works related to the main theme.

Symposium Participation Requirements

- Abstracts must be prepared in accordance with the template available on the official symposium website.
- Abstracts that are not submitted in accordance with the template will not be taken into consideration.
- Abstracts must be written in Turkish-English, or Arabic-English.
- Abstracts and full papers will be subjected to a double-blind peer review process.
- The book of abstracts will be published before the symposium.
- Full papers that successfully pass the peer review process will be published as book chapters by an international publisher.
- Accommodation will be provided for participants coming from outside Ankara.

Important Dates

- Symposium Announcement Date: November 11, 2025
- Abstract Submission Deadline: December 31, 2025
- Notification of Acceptance: January 20, 2026
- Full Paper Submission Deadline: March 31, 2026
- Symposium Date: April 17-18, 2026

Contact

- For application and information: kuduscalismalari@hbv.edu.tr

Partner Institutions

HBV University Faculty of Theology

HBV University Islamic Studies Application and Research Center (ISLARA)

Directorate General of Foundations

International Palestine Solidarity Union (UFIDAB)

العلماء الأفاضل

لقد كانت مدينة القدس، على مرّ القرون، أكثرَ من مجرد مدينة، إذ مثلت فضاءً ذا ذاكرةٍ متعددة الأبعاد، تحملُ آثارَ حضاراتٍ ودياناتٍ وثقافاتٍ شتى. وهذه المدينة المقدّسة أصبحت، من خلال الأوقاف والمدارس الدينية والبنى المعمارية والطرق الصوفية والأضرحة والأرشيات والمقابر، حاملةً للذاكرة الجماعية ومركزاً لتجلياتها المتنوعة. في عهد الخليفة عمر بن الخطاب رضي الله عنه، تعرّفت مدينة القدس على الإسلام ودخلت في فضائه الحضاري، ثم استعادت مكانتها المرموقة في العالم الإسلامي بعد أن أنهى القائد صلاح الدين الأيوبي الاحتلال الصليبي وأعاد إليها هويتها الإسلامية. أمّا الأسوار التي شيدها السلطان سليمان القانوني، والأوقاف التي أنشأها زوجته السلطانة خُرّم، فقد منحت المدينة طابعاً عمرانياً واجتماعياً متميزاً، وجعلتها رمزاً حيّاً للتراث العثماني عبر العصور. وقد كان لإسهامات العلماء، من أمثال الإمام الغزالي، وابن قدامة، وملا الكوراني، وأبي السعود أفندي، وشمس الدين الرملي، وعبد الغني النابلسي، دورٌ بارزٌ في تعزيز المشهد الثقافي والعلمي للقدس، وترسيخ مكانتها كمركز للمعرفة والروحانية في التاريخ الإسلامي.

وفي العصر الحديث، ما زالت ذاكرة المدينة حيّة نابضة، تُستعاد وتُصان من خلال مؤسسات المجتمع المدني، والمراكز الثقافية، والمعاهد البحثية، وحركات المقاومة التي تسعى للحفاظ على هوية القدس وروحها التاريخية. وقد برز في هذا السياق قادة المقاومة أمثال الشيخ عز الدين القسام وعبد القادر الحسيني، وشعراء حملوا وجدان المدينة كمحمود درويش وفدوى طوقان، ومفكرون ورواد تربية مثل إدوارد سعيد وخليل السكاكيني وفهمي الأنصاري، فغدوا رموزاً للذاكرة الحديثة في القدس، يجسّدون تفاعل الفكر والنضال والثقافة في صون هوية هذه المدينة الخالدة. واليوم، ما زالت روح المقاومة متقدة في غزة والضفة الغربية ومختلف مناطق فلسطين، كما تتجلى في صمود العائلات المهددة بالتهجير في حيّ الشيخ جراح بالقدس، وفي الدور الريادي الذي تؤديه الناشطات الفلسطينيات في الميدان. وتتحدّ هذه الجهود مع شبكات التضامن الدولي المتنامية في شتى أنحاء العالم، لتبقي هوية المدينة حيّة نابضة، وتنقل إرث نضالها المتجدد إلى الأجيال القادمة، حفاظاً على مكانة القدس كرمز للصمود والكرامة الإنسانية.

وفي ظلّ الإبادة المستمرة منذ عامين في غزة، والتي نرجو أن تنتهي قريباً، يُعقد للمرة الخامسة المؤتمر الدولي للقدس" تحت عنوان ذاكرة القدس: الشخصيات الرائدة، الأوقاف، والمؤسسات. ويهدف هذا المؤتمر من خلال هذا المحور إلى دراسة الشخصيات والمؤسسات التي أسهمت في تشكيل هوية القدس وضواحيها عبر العصور، وذلك من منظور علمي شامل ومتعدد الأبعاد يبرز تفاعل التاريخ، والعلم، والمجتمع في بناء الذاكرة المقدسية.

نوجّه دعوتنا إلى علمائنا الأفاضل للمشاركة بأبحاثهم وخبراتهم العلمية المتعلقة بفلسطين والقدس والضفة الغربية وقطاع غزة، ومشاركتنا ما توصلوا إليه من رؤى ومعارف تثري هذا المجال الحيوي.

فالسعي مئاً، أمّا التوفيق فمن ربنا العليّ القدير.

اللجنة المنظمة للمؤتمر

أنقرة – 2025

المحاور الفرعية للمؤتمر

- المؤسسات الحافظة للذاكرة: الأوقاف، والمدارس الدينية، والبنى المعمارية المقدسة
 - الذاكرة في العصر الحديث: المؤسسات المعاصرة ودورها في صون الهوية
 - المكان والذاكرة: المدينة، والعمارة، والذاكرة الاجتماعية
 - مقاومو القدس: الأبطال الصامتون والعناصر غير المرئية في مسيرة النضال
 - الذاكرة الثقافية والمكتوبة للقدس: الأرشيفات، والأدب، ووسائل الإعلام
 - البعد الدولي في ذاكرة فلسطين: الدبلوماسية والسياسة وشبكات التضامن
 - إعادة تعريف المفاهيم المتعلقة بفلسطين: الاحتلال، والأرض، والهوية
- ليست محاور المؤتمر الفرعية مقتصرة على الموضوعات المذكورة أعلاه، بل يُرحَّبُ أيضاً بالمشاركات البحثية الأخرى التي تتناول قضايا مرتبطة بمحور المؤتمر العام.

شروط المشاركة في المؤتمر

- تُعدُّ الملخصات وفق النموذج المعتمد والمنشور في الموقع الرسمي للمؤتمر.
- لا يُنظرُ في أي ملخص لا يلتزم بالنموذج المقرر.
- تُكتبُ ملخصات البحوث باللغتين: التركية والإنجليزية، أو العربية والإنجليزية.
- تُخضعُ الملخصات والنصوص الكاملة لعملية تحكيم علمي مزدوجة التعمية.
- يُنشرُ كُتَيْبُ الملخصات قبل انعقاد المؤتمر.
- تُطبعُ الأبحاث الكاملة التي اجتازت التحكيم العلمي في كتاب صادر عن دار نشر دولية كمباحث مستقلة.
- تتحملُ اللجنة المنظمة تكاليف الإقامة للمشاركين القادمين من خارج أنقرة.

التواريخ المهمة (المواعيد الرئيسية)

- تاريخ إعلان المؤتمر: 11 تشرين الثاني / نوفمبر 2025
- آخر موعد لتقديم الملخصات: 31 كانون الأول / ديسمبر 2025
- إعلان البحوث المقبولة: 20 كانون الثاني / يناير 2026
- آخر موعد لتقديم النصوص الكاملة: 31 آذار / مارس 2026

• تاريخ انعقاد المؤتمر: 17 – 18 نيسان / أبريل 2026

التواصل

• للتقديم والاستفسار: kuduscalismalari@hbv.edu.tr

الجهات الشريكة

• كلية الإلهيات – جامعة حاجي بايرام ولي

• مركز تطبيقات وبحوث الدراسات الإسلامية – جامعة حاجي بايرام ولي (إسلا را)

• المديرية العامة للأوقاف

• الاتحاد الدولي للتضامن مع فلسطين (UFIDAB)

V. Uluslararası Kudüs Sempozyumu

Kudüs'ün Hafızası: Öncü İsimler, Vakıflar ve Kurumlar



17-18 NİSAN
2026



Ankara Hacı Bayram Veli
Üniversitesi İtî Kongre ve Kültür
Merkezi



ANKARA
HACI BAYRAM VELİ ÜNİVERSİTESİ
İLÂHİYAT FAKÜLTESİ



ANKARA
HACI BAYRAM VELİ ÜNİVERSİTESİ
İSLAM ARAŞTIRMALARI UYGULAMA VE
ARAŞTIRMA MERKEZİ



Y.C.
VAKIFLAR
GENEL MÜDÜRLÜĞÜ

UF'DAB
ULUSLARARASI FELSEFİ DÜŞÜNME DERGİSİ

V. International Jerusalem Symposium

The Memory of Jerusalem: Pioneering Figures, Foundations and Institutions



17-18 April
2026



Ankara Hacı Bayram Veli
University İttri Congress and
Cultural Centre



ANKARA
HACI BAYRAM VELİ UNIVERSITY
FACULTY OF DIVINITY



ANKARA
HACI BAYRAM VELİ UNIVERSITY
ISLAM STUDIES APPLICATION
AND RESEARCH CENTER



REPUBLIC OF TURKEY
DIRECTORATE GENERAL OF
FOUNDATIONS

